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Jaarverslag over 2024 
 
 
Het bestuur 
Het bestuur bestaat uit:  
de voorzitter: Henk Leever 
de secretaris: Sonja Grooters 
de penningmeester:  Dick van den Beld 
commissaris: Marjon Hoen (PR)  
Afgelopen jaar heeft het bestuur 8 maal vergaderd. 
 
Leden  
Op 31-12-2024 had de vogelwerkgroep 219 leden. (15 meer) 
Op 31-12-2024 had de vogelwerkgroep 17 gezinsleden. (2 meer) 
Op 31-12-2024 had de vogelwerkgroep 90 donateurs. (2 minder)  
Op 31-12-2024 had de vogelwerkgroep 2 jeugdlid. (gelijk) 
 
Projectgroepen 
Vogelwerkgroep Berkelland voert verschillende projecten uit. Leden van de vogelwerkgroep maken deel uit van een of meerdere projectgroepen. Elke 
projectgroepen heeft een coördinator. Deze zorgt ervoor dat men contact houdt met elkaar, belegt bijeenkomsten en zorgt dat er verslag wordt gedaan. 
 
Excursies- coördinator Marina en Henk Lammers 

 
Spechtenexcursie in het Lankheet 
Om 8 uur ’s morgens op 30 maart stonden 9 leden klaar met de verrekijker om met name naar de spechten in het gebied te zoeken en deze ook te zien. 
Behalve naar spechten keken ze natuurlijk ook naar andere vogels in het bos. 
Als eerste liet zich een Vuurgoudhaan bewonderen, daarna verder wandelen en fietsen op zoek naar de spechten die in het gebied voorkomen: de Grote 
bonte specht (Gobo) de Middelste bonte specht (mibo) de Kleine bonte specht (Kebo), de Groene specht en de Zwarte specht. 
Helaas werd alleen de Mibo goed gezien. De Grobo, de Groene specht en de Zwarte specht werden wel even gehoord maar niet goed gezien, dat was wel 
even wat minder. 
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Verder werd er wel nog een Raaf gezien en de Grote lijster, de Zanglijster, de Roodborst , de Winterkoning en de Tjif-tjaf werden op geluid waargenomen, 
Toch nog een geslaagde excursie. 
 
Voorjaarsexcursie naar Friesland 
Op de frisse zaterdagmorgen van de 20e april vertrokken we om 7,30 uur vanaf het vlearmoesplein in Neede richting Friesland. Met 4 personen in een 
auto en Henk Lammers als chauffeur. 
Als eerste stop een parkeerplaats naast de N359 bij het plaatsje Koudum. Daar hadden we een prachtig uitzicht op het nest van een broedende 
Zeearend. 
Tijdens een regenbui reden we naar een volgende stop: een vogelkijkhut aan de Sondener leien een grote waterplas met vele rietkanten waar we vele 
watervogels zagen en hoorden o.a. de Cetti.s zanger! Via een alternatieve route reden we vanaf Balk langs het IJsselmeer en de Mirdumer kliffen naar 
het paviljoen Het Mar waar we een heerlijke lunch genoten. 
Via allerlei binnenwegen reden we naar de Polders boven Workum. Het was inmiddels mooi weer geworden en toen we over de Makkummerdijk reden 
konden we genieten van allerlei watervogels en vele duizenden Brandganzen. 
Via deze mooie dijk kwamen we uiteindelijk op de Slinkewei een kilometers lange doodlopende weg met aan het einde een uitkijkpunt over het 
IJsselmeer.  Op de polders langs deze weg zagen we enorme aantallen van allerlei soorten water en weidevogels. 
Op de terugweg zijn we nog langs vogelkijkpunt Skrok gereden en toen weer richting Neede waar we om 19,15 uur aankwamen en iedereen huiswaarts 
ging nog nagenietend van de vele duizenden mooie vogels en de 62 soorten verschillende soorten die op deze dag gespot hebben. 
 
Vogelexcursie Needse achterveld 
In het kader van de nationale vogelweek werd op 12 mei er weer een openbare excursie verzorgd door het Needse achterveld.  De 40 zich vooraf 
aangemelde personen werden in groepjes verdeeld en toen trok men het Needse achterveld in. Er werden weer vele mooie vogels gezien. Totaal 59 
soorten. 
 
24 (17) uurs telling 
Deze telling die plaatsvond op 25 mei heeft weer vele mooie soorten opgeleverd. 
Met 2 groepen van 6 personen werd er om zes uur afgetrapt op het Zwikkelaarsplein in Eibergen. 
Ook waren er enkele leden van de VWO die op eigen gelegenheid een rondje maakten. 
De Stokkersbrug, het Hambroek, het Noordijkerveld en het Needse achterveld werden bezocht voordat men naar de Oude Borculoseweg fietste waar de 
lunch weer prima was  verzorgd door de familie Leever. 
Na de Lunch werden er nieuwe groepen gemaakt en die bezochten nog het Kerkloo bos en de Zandvang bij Rekken. Ook werd er in de avond nog gezocht 
naar de Kwartel, Houtsnip en Nachtzwaluw en deze werden ook gevonden. 
Met in totaal 103 soorten op de teller mag men niet klagen en omdat het weer ook nog meewerkte mag deze telling tot een succes worden genoemd! 
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Korte excursie Zwillbrock 
Op 13 juni waren er zes personen afgekomen op deze korte trip langs de uitkijkpunten van het Zwillbrocker ven en door de bossen er omheen. Vele 
soorten meeuwen en zangvogels werden er gezien en gehoord. Meerkoeten, Waterhoenders, en Dodaars met jongen waren vlak voor de hutten 
aanwezig. 
Natuurlijk ook de vele Flamingo’s  en ook de Chileense Flaminga ZV41 uit 2006 werd gespot. 
Vele mooie zangvogels, gekraagde Roodstaart bezig met jongen voeren en een paartje Gele kwikstaarten lieten zich goed zien. Met ook nog de 
aanwezigheid van de Koekoek en de Wielewaal was dit uiteindelijk een mooie excursiemorgen. 
 
Op 27 juni is er een speciale excursie over Gierzwaluwen onder leiding van onze Gierzwaluwen expert Geert Heetebrij gehouden. 
Er werd verzameld op het Kerkplein in Neede. 
 
 
Euro birdwatch day 
Deze werd gehouden op 5 oktober en was weer vanouds gezellig door de koffie en thee en zeker ook weer door de lekkere hapjes van Annie! 
Het weer werkte niet erg mee en de vogeltrek kwam dus ook niet erg op gang. 
Er werd van af zeven uur tot ongeveer 4 uur smiddags geteld. Over de heledag waren er 11 mensen aanwezig. In totaal zagen ze 1787 exemplaren 
opgedeeld in 54 soorten. 
 
 
Kraanvogelexcursie  Diepholz 
Onze kraanvogel excursie naar de moorgebieden rond de plaats Diepholz in Duitsland begon om 
7,15 uur vanaf het Zwikkelaarsplein te Eibergen. We waren met in totaal 12 personen verdeeld over een busje en een personenauto. 
Het busje moest bij een tankstation wachten op een persoon die zijn paspoort had vergeten en de auto chauffeur moest weer terug naar Neede voor een 
grote sanitaire stop. 
Toch waren we redelijk op tijd aanwezig op onze verzamelplaats nabij het Duitse plaatsje Drebber. 
Van daaruit ging het richting an der Dadau waar we onze eerste grote groepen Kraanvogels zagen met daarbij ook grote groepen ganzen. Binnendoor 
onderlangs Barnsdorf naar Eydelstedt en van daaruit verder over binnenweggetjes dwars door het Wietingsmoor naar Freistadt. Onderweg maar kijken 
of we Kraanvogels of andere soorten vogels konden zien. Net buiten Wehrbleck  via de Dorriloherweg naar de Varrelerstrasse waarna we rechtsaf reden 
naar de Kleine toren in het Neustadtermoor waar een toiletgebouw aanwezig is. Pff...dat was nodig voor een enkel dame! 
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Enkele mensen zijn toen door het moor gewandeld naar de Grote toren en de auto’s volgden via de gewone wegen. We zagen enkele gewone vogels en 
een Goudvink liet zich mooi zien maar Kraanvogels??? hoomaar! Niets te zien. Ver weg werd er nog wel een Kapekster op een berkenboompje 
gesignaleerd. 
Verder doorgereden via Ströhen en Wagenfeldnaar de grote toren in het Rehdenermoor maar ook hier door de droge omgeving geen enkel Kraanvogel te 
zien. Er werd nog wel een Ree gespot. 
Via enkele binnenwegen richting Diepholz gereden waarbij we nog wel enkele groepen Kraanvogels en andere vogels zagen. 
Het werd al schemerig toen we via de A1 en de N35 richting Nederland reden, onderweg zou er nog gegeten worden maar omdat er geen geschikt 
wegrestaurant gevonden kon worden maar rechtstreeks weer naar Eibergen gereden. Achteraf wel een mooie dag maar met weinig Kraanvogels. 
Volgende keer maar eens een ander deel rondom Diepholz bezoeken. 
 
Najaarsexcursie Texel 
Een excursie met een begin vol pech: fietsendragerverlichting stuk, gemaakt en daarna op weg. 
Met de auto van Henk kwamen we net tot bij Kampen want: auto stuk 
Na lang wachten op vervangend vervoer op weg in een veel te kleine auto, deze toch maar volgepropt. 
Met de bagage tussen, boven en onder de passagiers op weg naar de boot bij den Helder. 
We kwamen 4 uur later als bedoeld aan bij het eerste vogelpunt De Horstmeertjes en de Mokbaai. 
Toch nog veel Goudplevieren, Wulpen, Bergeenden en Kluten gezien. 
Daarna door naar ons logeerhuis voor deze midweek Prins Hendrik te Nederend, waar de kamerindeling werd gemaakt en we het meegebrachte eten 
van Johan ons lieten smaken. 
De tweede dag stond, nadat we onze huurfietsen hadden opgehaald in het teken van de Vogelboulevard van Texel. Via de vogelgebieden Utopia en de 
Schorren en toen verder langs de vogelkijkpunten aan de waddenzijde van de dijk, waar we o.a. de Beflijster, de Duinpieper en een Zwarte Roodstaart 
zagen, naar Cocksdorp. 
Via een fietsroute door de duinen van Eierland naar de Slufter en De Koog en toen door de binnenlanden terug naar Ons logeeradres. De tellijst stond 
toen ‘s avonds al op 75 soorten! 
Woensdag fietsten we naar het zuiden waar we de molen het Noorden konden bewonderen en ook een mooie Slechtvalk die op de wieken aan het 
balanceren was. Daarna ging het verder zuidelijk naar  vogelgebied het Wagejot. Ook hier vonden we weer enkele mooie nieuwe soorten. 
Via de Minkewaal, waar een mooie oeverzwaluwenwand is aangelegd, Dijkmanshuizen waar we door de opkomende mist weinig konden zien, en 
Ottersaat zijn we de binnenlanden ingefietst naar onze middagbestemming natuurgebied Waalenburg met bezoekerscentrum. 
Daar geluncht en rondgekeken en daarna weer via de binnenlanden naar ons onderkomen gefietst. 
Donderdagmorgen besloten we naar overleg met de auto naar de zeekust te rijden voor de zeevogels en daarbij ook een wandeling te maken door het 
bosgebied De Dennen voor de bosvogels. Bij Paal 17 hebben we o.a. Drieteenzandlopertjes en vele Jan van Genten zien vliegen. 
Daarna doorgereden naar Den Burg waar we de zeldzame roze Spreeuw nog hebben gespot. 
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Om drie uur waren weer terug op de thuisbasis waar we de fiets pakten om nog eenmaal naar de zuidelijke kant van het eiland te fietsen en dan via 
Oudeschild aan de waddenkant terug te fietsen. 
Na het eten natuurlijk weer de tellijst bijwerken en we kwamen toen al op 100 soorten! 
De vrijdag stond in het teken van fietsen afleveren, spullen inpakken en wegwezen richting de veerboot. We hebben nog wel in de Mokbaai geprobeerd 
de Baardman voor de lens te krijgen en zijn ook de duinen nog doorgewandeld voor enkele andere soorten maar konden er geen meer toevoegen aan de 
lijst. Toen maar via de veerboot en Den Helder richting achterhoek gereden. 
Voordat we de leenauto weer hebben in geruild voor onze eigen auto, deze was inmiddels samen met de fietsendrager gerepareerd, kwamen we tot de 
conclusie: het was een mooie excursie midweek. 
 
Winterexcursie naar de Veluwe randmeren 
Met een bus en een auto gingen we met 10 mensen op pad richting de Veluwe randmeren. 
Onderweg was het nog erg mistig en dat beloofde niet veel goeds voor deze dag. 
Aangekomen bij de eerste stop, de Biezenburcht, een uitkijkpunt over het Wolderwijd bij Zeewolde 
was het nog erg mistig en konden we alleen met vlagen verschillende watervogels ontdekken waaronder een Geelpootmeeuw. Bij dit punt had zich ook 
een cursist van het outdoorcentrum van Raoul Kluivers aangesloten om de hele dag met ons te gaan vogelen. 
Na een uurtje verder getrokken richting de Harderhaven boven Harderwijk en jawel hoor. De zon brak door de mist en heeft ons die dag tot aan de 
laatste stop niet in de steek gelaten! 
Bij Harderhaven zagen we verschillende soorten watervogels met als hoogtepunt de Middelste zaagbek. Ook de Grote zaagbek, Brilduiker en Nonnetje 
waren aanwezig. 
Door naar het uitkijkpunt aan de Strandgaperweg waar we in de zon o.a. een IJsvogel mooi konden bekijken, hier waren ook enkele niet-watervogels 
aanwezig in de struiken. 
De volgende stop was de Kapiteinshut die we na een wandeling door een drassig bosgebied wisten te bereiken, bij de hut waren niet veel vogels te zien. 
Op de terugweg meenden we 2 keer een Zeearend te hebben gezien, alleen bleek bij nadere bestudering de tweede een grote Buizerd. 
We hadden geluk dat de boswachter een sleutel van de poort bij zich had want een malloot had de poort, die eerst open was, dicht gedaan zodat we er 
met de bus en auto niet uit konden rijden. 
Door naar de andere kant van de randmeren, een kijkscherm bij Polsmaten waar we o.a. de Wilde en de Kleine zwaan wisten te spotten. 
Na het eten en de koffie op bankjes bij het strand werden we nog aangesproken door de parkeerwachter die ons vertelde dat we in overtreding waren 
door zomaar links langs de poort te rijden. Dit terwijl op ons briefje stond dat we er wel door mochten. Na enkele sussende woorden konden we verder 
rijden naar ons volgende punt: het kijkscherm bij de St Ludgeruskerk te Doornspijk. Daar zagen we ook weer Wilde zwanen maar ook o.a. een Zwarte 
zwaan. 
Het volgende punt was het Rietland Elburg, toen we daar aankwamen was het al weer mistig aan het worden. Enkelen zijn nog naar de hut gegaan maar 
er was alleen niets anders te zien dan riet! 
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Tijmen kreeg nog een melding van een Rosse franjepoot die in de buurt aanwezig was, we zijn er naar toe gereden in inderdaad konden we in de 
schemering nog net de zeldzaamste vogel van deze mooie dag op ons lijstje noteren! 
In totaal hebben we 74 soorten gespot, een heel mooi en onverwacht resultaat! 
Nadat we in Elburg een kop soep en een drankje hebben genuttigd zijn we weer tevreden naar ons mooie Achterhoek gereden.  Het was een mooie en 
toch nog zonnige dag! 
 
 
Namens de excursie commissie is dit verslag opgesteld door 
 
Henk Lammers 
 
 

Oeverzwaluwen – coördinator Alex Visser 
Evenals in beide voorgaande jaren zijn er ook in 2024 weer oeverzwaluwen bij de wand geweest. Maar ook nu weer niet tot broeden overgegaan. (Wel 
ijsvogels, zie onder) 
De vraag blijft waarom ze dat hier niet meer willen. Begin 2025 worden wat grote bomen achter de wand weggezaagd. Hierdoor krijgen de 
oeverzwaluwen meer vrije vliegruimte boven en achter de vleermuiskelder. 
In 2025 wordt op het landgoed weer een broedvogel-inventarisatie (BMP) gehouden. Mogelijk geeft dit nog inzicht in mogelijke bedreigingen voor de 
oeverzwaluw. 
Het gebruikelijke onderhoudswerk is op woensdag 6 maart 2024 uitgevoerd. Zoals gewoonlijk wordt dan alles gemaaid en ‘afgevoerd’ naar de bosrand. 
De wand is, waar nodig, weer met nieuw zand opgevuld. 
Half december is er langs het kerkenpad een geheel nieuw infobord over de oeverzwaluwwand - vleermuiskelder geplaatst. De realisatie heeft lang 
geduurd, maar het resultaat is zeer mooi geworden. 
 Eind januari 2024 is de vleermuiskelder door enkele vleermuisdeskundigen onderzocht. Tijdens de zoektocht door de ± 30 meter lange, pikdonkere 
gang, zijn 6 grootoorvleermuizen en 3 franjestaarten gevonden. (op 31 jan. 2025, helaas maar 3 om 2) 
In 2025 gaan we bekijken of de nog aanwezige mest op de gebruikte veeroosters kan worden verwijderd. Ook een ventilatiepijp aan het eind van de 
gang zou, volgens de deskundigen, een positief effect kunnen hebben op het binnenmilieu.  
 
Overige Oeverzwaluwen 
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Aan de Leunkweg in Beltrum, waar in 2023 zo’n 20 paar oeverzwaluwen hebben genesteld in een grote zandhoop, is in 2024 niet gebroed. De twee 
bulten zwart zand, incl. de nestgangen van vorig jaar, waren nog wel aanwezig. Ook nu, half februari 2025, liggen deze zandhopen er nog. Dus afwachten 
voor 2025. 
Via het zwaluwenproject kwam er weer de melding uit het Noordijkerveld, alwaar betrokken bewoners de oeverzwaluwen een warm hart toedragen. Zie 
tekst hieronder; 
Aan de Diepenheimseweg 61, hadden oeverzwaluwen zich in de berg met zand genesteld. In het vroege voorjaar was er een deel van de daar aanwezige 
berg zand afgeschraapt en daardoor een rechtopstaande wand gecreëerd. Hierin waren ruim 60 nestgangen gemaakt waarvan er zeker 35 waren bezet. 
 
IJsvogels– coördinator Alex Visser 
Op het Noasman zijn er in 2024 broedende ijsvogels waargenomen die hun nestgang(en) in de oeverzwaluwwand hadden gemaakt. Zeker twee 
broedsels zijn er geweest. Foerageren doen ze hoofdzakelijk achter op het terrein bij ‘de gracht’. Verder zijn er wederom geen signalen binnengekomen 
van broedgevallen in de postcodeloterij-wandjes rondom Neede en Noordijk. 
Het gehele jaar worden er vele waarnemingen van ijsvogels gemeld via “Waarneming.nl”. Ook tijdens het broedseizoen 2024 zijn er vanuit een tiental 
locaties in Berkelland diverse meldingen ingestuurd, Deze waarnemingen bekijkend, werd slechts een enkele keer een broedpaar of juveniele ijsvogels 
gemeld. 

 
Jeugd- coördinatoren Marina en Henk Leever 
Het aantal jeugdleden is zeer beperkt en is al jaren 2-4 leden. We organiseren geen speciale activiteiten meer. Wel is er een financiële bijdrage voor 
jeugdleden, die mee willen op een excursie.  
 
Inventarisaties 
In 2024 zijn de waterwildtellingen/midwintertellingen uitgevoerd langs de Berkel> Duitse grens tot Loobrug, Loobrug/Stokkersbrug, 
Stokkersbrug/Avinkstuw, Avinkstuw/Needse weg, Oldekotse Plassen Rekken, Ramsbeek> Zwillbroek/Slemphutterweg, Slemphutterweg 
Eibergen/Afwatering Rekken Zuid, Zwolse Leemputten, Camping De Fontein, Ballastput Eibergen, Slinge > Nieuwenhuis/Groenlo, Groenlo houtzagerij 
Kolkman/Zwolle, Afwatering Rekken Zuid, Noordijkerveld Neede, Bolksbeek> Berkel/Noordijk, Elsmansgoot, Koningsbeek, Schipbeek> 
Twentekaneel/Den Blanken, Buursebeek> Den Blanken/Rietmolen+stukje Elsbeek, Slinge> Borculo Ruurloseweg/Waterdijk,hambroek, Berkel> Overbiel, 
Hekweg/Elbrinksvonder, Elbrinksvoner/Berkelstuw Beekvliet. 

Daarnaast zijn in de volgende gebieden BMP tellingen uitgevoerd: Needse Achterveld, Haarloseveld, Leerrinkbeek, Kerkloobos, Zwolse Leemputten, 
Sickelder 
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De voorjaarstrektellingen zijn uitgevoerd aan de Havelandweg, Eibergen. 
De herfsttrektellingen zijn uitgevoerd aan de Havelandweg, Eibergen. 
 
De kolonies van roeken en reigers zijn geteld in Eibergen, Borculo, Beltrum, Haarlo Neede., Ruurlo (Het Sickelder) en Groenlo. 
 
De volgende PTT tellingen zijn uitgevoerd: Route West Eibergen en route Oost-Eibergen, Groenlo e.o.,  Spilbroek, ’t Giffel en Kisveld, Neede, Rietmolen-
Noord, Hambroek – Borculo-Rietmolen, Beltrum-Lintvelde-Ruurlosebroek, Dijkhoek-Leostichting, Batsdijk- Ruurlo 
 
De volgende MUS tellingen zijn uitgevoerd: Haarlo, Neede, Oost Eibergen 
 
Slaapplaatstelling: Zwolse Leemputten, Hambroek Borculo, Ramsbeek Eibergen 
 
Aan de Nationale Birdwatchday op 5 oktober is meegedaan vanaf de Havelandweg, Eibergen. 
Op 25 mei is de 24 uurstelling uitgevoerd in Berkelland. 
 
Jaarverslag trektelpost Havelandweg 2024 - Marina 
 
In het jaarverslag van 2023 eindigde ik met 3 wenssoorten voor 2024: Steppenkiekendief, Koereiger en Lepelaar. Zou het gelukt zijn? Je weet het aan het 
eind van dit verslag. 
Op 6 januari 2024 was de eerste telling van het jaar. Bart heeft de stelling dat er elk jaar ongeveer evenveel uren geteld moet worden zodat de jaren 
met elkaar vergelijkbaar moeten zijn. Vorig jaar moest hij op het laatst nog veel teluren maken om dit doel te bereiken. Wellicht heeft hij nu gedacht, ik 
begin op tijd. Hij zag 7 soorten en 18 exemplaren en niets bijzonders. Dat vond hij blijkbaar zelf ook en pas op 10 februari stond hij er voor de tweede 
keer. Al een stuk leuker, 20 soorten en 458 exemplaren. Twee Grote Zaagbekken is de leukste waarneming, verder komt weinig over de telpost.  De 
eerste 16 Kraanvogels vlogen deze maand ook over. 
In maart begint het leuk te worden. De voorjaartrek begint eindelijk op gang te komen. Bovendien komt ons verloren jongste schaap, Floris Kouters, 
terug op de telpost. Hij woont weer in de regio en zijn jonge ogen (en branie) leveren altijd leuke soorten op.  
Maar goed, op 2 maart meldt Bart op de app dat er Kraanvogels over trekken. Ik sprint ook richting telpost en in een twee uurtjes zien ze 1695 
Kraanvogels overvliegen bij een lekker temperatuurtje en bij mooie luchten. Deze maand wordt er veel geteld maar nog geen noemenswaardige dingen 
gezien.  
Op 17 maart gaan er 5395 Kolganzen over en wordt de eerste Boerenzwaluw gezien. De Flamingo’s zijn helemaal nieuw voor de telpost en vliegen begin 
april over.  Het is een vermakelijk voorjaar met allerlei leuke soorten.  
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Op 30 april wordt het eerste dagrecord verbroken, namelijk 6 Knobbelzwanen. Op 4 mei staart Bart een uur lang naar een zandbult te staren wat even 
later een Velduil blijkt te zijn. De eerste Velduil ooit voor de post. Bart in jubelstemming, dat snap je wel. Die dag had hij ook de vierde Rietzanger ooit 
en de eerste Wielewaal en Boomvalk voor het jaar 2024. Op 11 mei ging het dagrecord Koekoek eraan, namelijk 3 exemplaren. De allereerste Grauwe 
klauwier voor de telpost wordt gemeld op 18 mei. Ook vliegen de eerste Wespendieven over. Op dat moment weten we nog niet dat deze soort in 
augustus voor spektakel zal gaan zorgen.  
Zoals al eerder vermeld in een eerder verslag was de laatste week van augustus en de eerste week van september top. Door wisselende bezetting werd 
er soms tweemaal per dag geteld. We hebben een tweetal avondtellingen gedaan om Purperreigers te zien, maar dat is helaas niet gelukt. Laat in de 
avondschemering vloog een groepje van 6 onzekere purperreigers over. Helaas was het te donker om nog enig contrast te zien, en ook de genomen foto 
gaven na wat bewerking geen uitsluitsel. In 2025 gaan we zeker weer een poging doen om deze soort goed op te pikken maar dan wel met wind uit het 
Westen in plaats van noorden of oosten. Voor de purperreigers was de oostenwind dus ongunstig voor de wespendief was dit juist het 
tegenovergesteld. De oostenwind zorgde voor een grote aanvoer van wespendieven die door slecht weer in Scandinavië gestuwd waren. Met een grote 
aanvoer van Wespendieven geheel Zuidoost Nederland als gevolg. Daarnaast was er een influx aan Roodpootvalken wat voor de nodige sensatie zorgde. 
Helaas bleven ze allemaal op enige afstand vliegen waardoor een mooie foto er niet inzat. Met deze wind kwamen er ook andere roofvogels over en de 
dagrecords van Bruine Kiekendief (12) en Visarend (3) gingen eraan. Een Geelpootmeeuw konden we deze dagen aan voor het eerst aan ons tellijstje 
toevoegen net als een Lepelaar (een wenssoort). 
Augustus. Begin September bracht ons: 1 Duinpieper, 55 Ooievaars, 1 Lepelaar, 238 Aalscholvers, 59 Grote Zilverreigers, 8 Visarenden, 38 Blauwe 
Reigers, 235 Wespendieven, 21 Sperwers, 1 Havik, 35 Bruine Kiekendieven, 1 Blauwe Kiekendief, 1 Rode Wouw, 2 Zwarte Wouwen, 3 Roodpootvalken, 6 
Boomvalken en 7 Valken die we niet kunnen determineren, 1 Geelpootmeeuw, 1 Koekoek en 27 Buizerds en dan het nodige kleine spul zoals 
Boompiepers en Gele Kwikstaarten.  Ook aan dagvlinders geen gebrek en de Dagpauwogen vlogen ons om de oren.   
Na dit spektakel viel het een beetje stil maar we waren natuurlijk ook erg verwend met alle aantallen en soorten. Pas in de laatste dagen van September 
zien we weer mooie dingen, zoals drie Pontische Meeuwen, een Vuurgoudhaan en een dagrecord van 1844 Graspiepers. De trek van zangvogels lijkt te 
beginnen. Vanaf oktober worden de zangvogels vergezeld door de ganzen en is de najaarstrek losgebarsten. Op 4 oktober gaan de eerste 
Toendrarietganzen en Kolganzen over. Ook wordt er een Zwarte Wouw genoteerd en een Ringmus. Deze soort is de laatste jaren helaas totaal ingestort 
en geld tegenwoordig als een zeldzaamheid wanneer deze overvliegt. 
De EuroBirdwatch is niet echt top en dat is wel jammer.  De lucht was strakblauw en de wind kwam vanuit het noordoosten waardoor de vogels hoog 
over gaan en je in deze soep lucht nauwelijks vogels kan zien.  
We krijgen er een nieuwe tellers bij namelijk Wim Saaltink en Thijmen Boswinkel. Wim heeft tegenwoordig meer vrije tijd en wordt een vaste teller en 
Thijmen, ons jongste telg, heeft na enkele jaren afwezigheid het trektellen weer wat fanatieke opgepakt.  Mede door deze nieuwe tellers wordt er in 
oktober heel veel en lang geteld en maakt Bart zich geen zorgen meer of de teluren gehaald worden.  
11 oktober is, ondanks dat we geen goede verwachtingen hadden, opeens wel weer een goede dag, met onder andere 7178 Vinken, 2343 Koperwieken 
en 5 Beflijsters en ook de dag erna vliegt het lekker door. 7428 Kolganzen vliegen op 15 oktober over en ook 7 Pijlstaarten. Op 16 oktober heeft Wim een 
Bergeend te pakken. Deze maand verder de volgende bijzonderheden over; een Zeearend, Kleine barmsijs, Waterpieper, Casarca 21 stuks, een nieuw 
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dagrecord), 26 Appelvinken (dagrecord), Kruisbek en Kraanvogels. Een Siberische boompieper, een echte rammer in het binnenland, vliegt toch enigszins 
onverwacht luid roepend over en is daarmee een nieuwe soort voor de telpost. 
Op zaterdag 2 november trekken er enorm veel Houtduiven (55334 exemplaren over) en dit haalt zelfs de Tubantia. Mensen buiten de telpost vragen 
zich wel eens af hoe we de grote groepen houtduiven kunnen tellen. Veelal betreft dit een schatting. De aantallen in een groep zijn vaak te groot om ze 
te een voor een te tellen. Afpassen is hierbij een geschikte methode. Je telt eerst 10 stuks uit een groep. Vervolgens tel je 5 keer 10 stuks tot je een 
aardige schatting hebt van de groepsgrote van 50. Daarna tel je 5 keer 50 stuks etc. Gedurende de dag wordt er vaak meermaals onderling gecheckt of 
de aantallen tussen de tellers overeenkomen. Daarna maken we soms foto’s en dan worden de duiven nageteld. Hieruit blijkt dat we voornamelijk de 
grote aantallen (2500+ stuks) ondertellen.  
De voorspellingen op de landelijk trektelapp was betreft de Kraanvogels weer hoog gespannen maar helaas viel het wat tegen. We zagen er 259 
langskomen. Ook de Kolganzen doen het deze dag goed. Op zondag staan we er dan weer omdat het goed vliegt. Dezelfde soorten zijn dan wederom 
goed vertegenwoordigt, maar ook behalen we een nieuw dagrecord Krakeenden, namelijk 28.  Met de Kolganzen kunnen leuke soorten meevliegen, 
bijvoorbeeld Kleine Rietgans of Dwerggans. Deze zijn in het veld vaak lastig om 100% te determineren. Daarom worden interessante groepjes of 
individuen zoveel mogelijk op de foto gezet. Veelal staat er dan toch een “gewone” soort op. Bij het bekijken van de foto’s van 3 november op groot 
scherm blijkt er echter toch een verassing op de foto’s te staan. Een rotgans vloog mee met de kollen naar het zuiden. Dit was de eerste ooit voor de 
telpost. Drie kwartier later werd deze vogel 35 km opgemerkt boven de trektelpost in Netterden. De vogel is dus met een gemiddelde van 50k/u strak 
naar het zuiden gevlogen.  
De bulk lijkt daarna wel voorbij en dan is het wachten op wintersoorten en ja hoor op 15 november vliegen er zes Kleine Zwanen over en een Grote 
Zaagbek.  Eind november vliegt het nog best leuk maar op 1 december is het echt wel gedaan en sluit Willy het jaar af.  
Dit jaar waren er opvallend weinig pimpel- en koolmezen, dit in tegenstelling tot vorig jaar toen er extreem veel van deze soort langs gingen. Maar 
verder was het eigenlijk wel een topjaar als je de getallen zo ziet. 
Teljaar  Exemplaren   Teluren  Aantal dagen   Aantal soorten  
2017  112.206  113:28  39  85  
2018  444.389  129:12  44  92  
2019  460.547  167:25  61  114  
2020  645.976  259:09  90  134  
2021  171.343  223:35  91  120  
2022  154.546  220:09  75  124  
2023 88.953 220.21 75 124 
2024 281.933 272.38 82 134 
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We hebben dus één wenssoort over zien vliegen en stiekem was de Velduil ook een wenssoort.   
 
 
Nestkasten- coördinator John Smith 
 
Resultaten zangvogel-nestkasten 2024 in Berkelland. 
 
 
Dit jaar zijn er een aantal factoren van invloed geweest op het broedresultaat: wijziging in percelen, temperatuur en predatie. We hebben 2 nieuwe 
percelen gekregen om onze nestkasten, welke na 40! jaar plotseling en zonder overleg of berichtgeving door een perceeleigenaar waren verwijderd, te 
herplaatsen. Onze grote dank gaat daarvoor uit naar Drinkwaterbedrijf Vitens en De Kruidenhof te Mallum Eibergen. De kasten zijn direct door vogels in 
gebruik genomen. Helaas werden we weer geconfronteerd met predatie. Alle kasten op het perceel Ten Elsen zijn volledig leeggeroofd ondanks dat de 
deksels nu met haakjes waren vastgezet. De controleur gaat ze nu voorzien van gaassnuitjes op de vliegopeningen. 
Ook nu zien we weer dat de gemiddelde 1ste eidatum varieert met de temperatuur. Dit jaar was de gemiddelde maandtemperatuur in april en mei 2 
graden hoger dan vorig jaar en dat weerspiegelt zich in de gemiddelde 1ste eilegdatum. Landelijk wordt dezelfde trend gesignaleerd. 
 
In mei was er 98% meer regen dan vorig jaar. Het zou kunnen dat daardoor het uitvliegpercentage van de Bonte vliegenvanger van 75 naar 70 is gezakt. 
Daar staat tegenover dat er opvallend meer Bonte vliegenvangers zijn komen broeden waardoor er ook veel meer jongen zijn uitgevlogen. In 5 percelen 
was deze zelfs de dominante soort. De Bonte vliegenvanger wordt daarmee steeds meer een concurrent van de mezen in het bezetten van een kast. 
Ook overnames van reeds bezette kasten neemt toe. 
In totaal zijn in de 12 percelen 308 kasten gecontroleerd. Daarvan waren er 257 bezet; bezetting 86%. 
De verdeling van de legsels was: 89 Koolmezen (35%), 89 Bonte Vliegenvangers (35%), 69 Pimpelmezen (27%), 3 Boomklevers (1%). Er was een 
aanmerkelijke stijging bij de Bonte vliegenvangers en opvallende daling van Boomklevers. Leuk waren twee nestjes van Glanskoppen waarvan er één 9 
jongen opleverde. 
Van de in totaal 2089 gelegde eieren zijn er dit jaar 1535 jongen uitgevlogen = 73 %. Dat is een geringe daling ten opzichte van vorig jaar (2023:76%). De 
plundering door predatoren heeft daar zeker toe bijgedragen. 
Bij de Pimpelmezen waren de broedresultaten het hoogst: van 72 naar 85%. Een daling die het meest opviel was bij de Boomklevers: van 76 naar 58%. 
De oorzaak blijft giswerk hoewel er wel opmerkelijk veel meer regen is gevallen in de broed- en jongenperiode. 
Zeven paren Koolmezen hebben opnieuw een 2e legsel gedaan. De gemiddelde nestgrootte van het 1e legsel was dit jaar 8,7. Bij de tweede leg werden 
gemiddeld 5,1 eieren gelegd. Van de 36 tweedeleg-eieren zijn er 23 jongen uitgevlogen. 
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Enkele nestkastjes waren ook dit jaar al vroeg bezet: zowel de Kool- als de Pimpelmezen waren zo’n 10 dagen eerder aan het leggen. Bij enkele is een 
vroege eileg onderbroken vanwege invallende kou maar later voortgezet. Het eerste ei was 29 maart van een paartje Glanskop. Grote legsels waren bij 
de Koolmezen 13 eieren, bij de Pimpelmezen 15 eieren, bij de Boomklevers een nest met 9 eieren en bij de Bonte vliegenvangers twee met 9 eieren. 
In enkele kasten werden zowel eieren van Bonte vliegenvanger als van Mezen aangetroffen of mengnesten van Pimpel- en Koolmezen. 
Een bijzondere situatie deed zich wederom voor in de Waterster waar in één kast Kool- en Pimpelmezen samen weer 18 eieren hebben gelegd. Helaas 
zijn er dit keer geen eieren uitgebroed. 
Al met al was 2024 een goed jaar ondanks de vele regen. 
Voor meer informatie: zie onze website voor de historische overzichten. 
Voor de landelijke monitoring van zangvogels zijn al onze nestkastresultaten zijn weer digitaal ingevoerd in het nestkastenprogramma van de SOVON en 
aangeleverd aan NESTKAART voor hun landelijke jaarverslag. Alle waarnemers zeer bedankt voor de controles en het verwerken van de resultaten. 
Ik wil iedereen bedanken voor de fijne samenwerking in het afgelopen jaar! 
 
 
Patrijs- coördinator Henk Leever 
Ook in 2024 zijn er in diverse gebieden weer tellingen geweest en hebben ook diverse leden hier een bijdrage aan geleverd. De patrijs blijft echter een 
kwetsbare soort en het aantal schommelt voor geheel Berkelland rond de 30 paar. Samen met landeigenaren en organisaties zoals de VALA proberen we 
het biotoop voor de patrijs te verbeteren. 
 
In Zwaalfje en Vogels in Berkelland verschijnt jaarlijks een uitgebreider verslag. 
 
Roofvogels- Cees van Beinum 
Het gaat niet goed met de roofvogels in Berkelland. Afgelopen broedseizoen hebben de leden van onze projectgroep besteed aan het vinden van 
broedlocaties van de zeldzame roofvogelsoorten. Daarbij dachten we in het bijzonder aan de Rode Wouw, maar ook de Wespendief en de drie 
kiekendievensoorten. Alleen de Bruine Kiekendief heeft zich na vele jaren weer als broedvogel gevestigd. Als we zoeken naar de oorzaken, dan zien we 
dat de muizen-etende roofvogels, (Buizerd en Torenvalk) het wel goed doen. Maar de afname van veel insecten, en daarmee de van insecten levende 
vogels , zorgt ook voor een dramatische afname van de (roof)vogels die hiervan moeten leven. Daarbij komt dat de heersende vogelgriep ook een 
behoorlijke aanslag op de roofvogelstand heeft veroorzaakt. Het enige lichtpuntje in deze malaise is dat nu in brede kring duidelijk is geworden dat de 
biodiversiteit in hoog tempo verbeterd moet worden. Daar moet de hoogste prioriteit aan gegeven worden. Anders is het te laat en gaan de roofvogels, 
als signaalsoorten in de ecologische ladder, in onze gemeente behoren tot zeldzame verschijningen en doortrekkers. 
 
Buizerd: stabiel met lichte toename. Aantal broedparen: >60 <70 Torenvalk: stabiel. Aantal broedparen >50 <60 
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Boomvalk: stabiel op zeer laag peil. Aantal broedparen >5 < 8 
Sperwer: zorgwekkende afname. Aantal broedparen > 10< 15 
Havik: zorgwekkende afname. Aantal broedparen > 3<8 
Wespendief: stabiel. Aantal broedparen >3<6 
Rode Wouw: aanwezig in het broedseizoen. Nog steeds niet broedend aangetroffen. 
Bruine Kiekendief: na vele jaren weer een nieuwe vestiging met een geslaagd broedsel. locatie: natuurterrein Stokkersbrug. Er zijn aanwijzingen dat op 
nog twee andere locaties werd gebroed, n.l. Stelkampsveld en Noordijkerveld. 
Blauwe Kiekendief: Overwinteraar in Berkelland. Blijft tot lang in het broedseizoen aanwezig, maar komt (nog) niet tot broeden. Antenneveld Noachweg. 
Slechtvalk: Van de twee locaties in Berkelland is door toedoen van de vogelgriep nog maar op één locatie een geslaagd broedsel geweest. Op de 
Eibergse watertoren kwamen drie jongen groot. 
 
 
Uilen en torenvalken- coördinator Henk Lammers, Kees van Rijn, Joost Bus, Peter te Morsche, Roel Toussaint, 
beheerder terugmeldingen: John Smith 
 
Een bijzonder en gemiddeld uilen torenvalkenjaar 
 
De uilenwerkgroep is ook in 2024 weer actief bezig geweest met de in een nestkast broedende Uilen en de Torenvalken in Berkelland 
 
Ook dit jaar hebben op verschillende plaatsen nieuwe nestkasten voor Uilen en Torenvalken opgehangen en een aantal oude kasten vervangen door 
nieuwe. Voor de Torenvalken hebben we een kastenproject gemaakt waarbij we een tiental solitaire eiken palen hebben geplaatst met daaraan 
nestkasten van Douglas hout, duurzaam dus! Dit om de toenemende predatie van marters e.d. tegen te gaan. Deze kostbare operatie is mogelijk 
gemaakt door verschillende sponsoren met als hoofdsponsor de VALA met administratieve medewerking van de VAN Berkel en Slinge. Ook de 
verschillende uilengroepen hebben hiervoor veel werk verzet. 
Het begin van het broedseizoen vertoonde niet veel goeds, de eikenbomen hadden in het najaar van 2023 bijna geen eikels geproduceerd, toch het 
hoofdvoedsel van veel muizen. En die zijn net weer het hoofdvoedsel zijn van Uilen en Torenvalken! Er waren bij de eerste controles ook bijna geen 
muizen in de kasten aanwezig, zeker geen Bosmuizen. Ook het regenachtige koude weer in April en Mei met veel ondergelopen weilanden deed ons 
vrezen dat 2024 een slecht uilen en torenvalken jaar zou worden. De Veldmuizen verzopen onder de grond of moesten hogere gronden opzoeken om te 
overleven. Dit alles had zijn weerslag op de prooivoorraad van de uilen in de kasten. Ook betekende het, met name voor de Steenuilen, veel uitval van 
kleine jongen en veel niet bezette kasten. In totaal hebben we dit jaar 34 kasten geplaatst of vervangen. Ook hebben we tegen predatie enkele kasten 
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beveiligd tegen nestjongen-en eierrovers . Dit doen we bij de steenuilkasten door in het voorportaal van de nog in goede staat verkerende kasten een 
extra tussenschot te plaatsen. De nieuwe kasten hebben al zo’n tussenschot. 
Het controleren van nestkasten op broedsels en het terugvangen van geringde vogelsop het nest heeft ook in 2024 weer op uitgebreide schaal 
plaatsgevonden. 
Door bovengenoemde oorzaken was het dit jaar een bijzonder jaar omdat onze slechte verwachtingen gelukkig niet helemaal zijn uitgekomen. Er waren 
dit jaar meer kasten bezet dan vorig jaar ( behalve bij de Steenuilen) maar de broedsels waren veel kleiner en er was meer uitval dan vorig jaar. Dat er 
meer kasten bezet waren komt m.i. doordat er vele jonge vogels de matige winter overleefd hebben en in het voorjaar een niet bezette kast in gebruik 
hebben genomen. Dat er meer uitval was hebben we, denk ik, te wijten aan de slechte voedsel situatie tijdens het opgroeien van de jongen. 
Bij de Bosuilen konden we even veel uitgevlogen jongen noteren als in 2023. Er waren 5 kasten méér bewoond maar het aantal jongen per kast was iets 
minder. 
 
Bij de Kerkuilen was de stijging van het aantal kasten met broedsel het grootst, van 48 kasten in 2023 naar 79 in 2024! Het gemiddelde aantal jongen per 
kast daalde wel sterk van 4,08 naar 2,38. 
Bij de Steenuilen dáálde juist het aantal bezette kasten. Waren er vorig jaar nog 185 kasten bezet, dit jaar een terugval naar 163. 
Ook vlogen er dit jaar ruim 100 jonge Steenuilen minder uit dan vorig jaar. 
Bij de Torenvalken het zelfde verhaal: meer kasten bezet en minder jongen dan in 2023. Het gemiddelde van 4,4 uitgevlogen jong per succesvol nest is 
aan de lage kant. 
Ook het aantal van 7 mislukte nesten baart ons zorgen, misschien is het bovengenoemde palenproject een deel van de oplossing. 
In 2024 hebben we 315 kasten met een broedsel gehad, 1193 eieren geteld waaruit 830 vogels werden geboren. 115 vogels waren bij de ringcontroles 
verdwenen en er zijn 715 vogels uitgevlogen. 
Ook werd bij vele kasten een nacontrole gedaan om te kijken of de jongen waren uitgevlogen en de kasten waar nodig te schoon te maken of te 
repareren. 
Er werden er 10 camera's geplaatst in Kerkuilkasten die moeilijk bereikbaar zijn en daarmee komt het totaal van geplaatste camera’s op 72. Omdat het 
goed bevalt gaan we volgend seizoen ook camera’s plaatsen in Kerkuilkasten die wel goed bereikbaar zijn. Dit om zoveel mogelijk verstoring van de 
broedende Uilen tegen te gaan. Met name bij Kerkuilen is de verstoring in de eilegfase het grootst. De uilen verlaten dan de eieren en gaan niet verder 
met het broeden. 
De controleurs kunnen dan meer controles via de monitor doen en alleen voor het ringwerk en het schoonmaken is een ladder nodig om naar de kast te 
klimmen. 
De groepen in Neede en Ruurlo zijn na de herstructurering vol op stoom, er komen meer mensen bij om te helpen en de werkzaamheden verlopen 
voorspoedig. 
 



15 
 

In 2024 hebben we aan diverse particulieren en instanties weer voorlichting gegeven over Uilen en Torenvalken, advies gegeven bij het wel of niet 
plaatsen van nestkasten en hebben we een aantal gewonde of zieke vogels naar de vogelopvang in Barchem gebracht.De administratie loopt naar wens 
en de controleurs en ringers weten waar ze hun berichten en data kwijt kunnen. De databases worden steeds verder gevuld. 
Als het muizen aanbod in voorjaar van 2025 net zo veel is als de gevallen eikels in het najaar van 2024 dan zal het een goed Uilen en Torenvalken jaar 
worden! 
 
Henk Lammers , coördinator vogelwerkgroep Berkelland. 
 
Weidevogels – coördinator Gerrit Stomps – door Cees van Beinum 
 
De verwachtingen waren hoog gespannen. De winter was erg nat geweest en vele akkers en weilanden stonden blank. Ideaal voor de terugkerende 
weidevogels. Maar al snel bleek dat de broedterreinen zo nat bleven dat de vroege kievit-broedsels letterlijk in het water dreven. Grutto’s en Wulpen 
waren er wel maar gingen in veel gevallen niet tot broeden over. Soms vertrokken ze halverwege het broedseizoen naar elders. 
De voorgaande jaren is er veel gedaan aan terreinverbeteringen, om de broedgebieden te optimaliseren voor de weidevogels, maar helaas zonder het 
verwachte resultaat. Na een aantal veel te droge jaren op rij, hadden we nu te maken met een veel te nat en te koud jaar. 
Daar komt bij dat de vroege legsels (in niet te koude omstandigheden) de beste resultaten opleveren. Immers de predatoren hoeven nog geen prooien 
aan te slepen voor hun kroost. Deze keer zagen we dan ook dat er heel veel verloren ging, nadat de weidevogels laat in het seizoen toch nog hun kansen 
waagden. 
Kievit: Alleen van de kievit zagen we later in het seizoen toch nog groot geworden jonge vogels. Al hoewel de aantallen lager waren dan verwacht mocht 
worden. 
Grutto: Kwam slechts sporadisch tot broeden. Enkele broedparen in het gebied Hagdijk en een 6-tal broedsels in het gebied Noordijk. Er zijn twee 
rasters geplaatst. De ene te vroeg waardoor het legsel verstoord is en de tweede ging helemaal goed. Op de wildcamera was te horen wanneer de 
jongen het raster verlieten. (helaas buiten het zicht van de camera), maar toch weten we dat alle jongen zijn dood gegaan. De laatste werd na drie 
weken door de boer dood gevonden. (Dus niet gepredeerd, maar waarschijnlijk verhongerd). Eindresultaat: we hebben geen jongen vliegvlug gezien. 
Helaas. 
Scholekster: Begint standaard laat aan het broedseizoen. Ook van de Scholeksters hebben we geen vliegvlugge jongen op de akkers gezien. Wel bij de 
dakbroeders, maar daar weten we van dat hun broedresultaat aanmerkelijk beter is dan van de grondbroeders. Predatie is daarvan de belangrijkste 
oorzaak. 
Tureluur: De Tureluur houdt juist van veel nattigheid. Heeft wel succesvolle broedsels gehad, o.a. de vochtige gebieden langs de Berkel, maar de 
aantallen waren veel lager dan in andere jaren. 
Wulp: Ook de Wulp kwam maar slecht tot broeden en had daardoor ook weinig resultaat. Slechts op enkele locaties zijn vliegvlugge jongen 
waargenomen. Daar komt nog bij dat we in 2021 nog 74 broedparen in Berkelland telden en in 2024 nog maar 29! Landelijk gezien is dat nog steeds een 
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hoge dichtheid, maar we zaten met 74 landelijk in de top vijf. Te hopen is dat dit maar een incidentele terugval is, want gehalveerd in een paar jaar tijd is 
anders niet te verklaren. Een reden om ook in het komend broedseizoen de Wulpenparen weer te tellen. 
Je zou verwachten dat door het uitblijven van resultaat voor al onze inspanningen het aantal vrijwilligers zou afnemen. Dat is gelukkig niet het geval. 
Hoewel onze aandacht in de eerste plaats gericht is op de daarvoor aangemerkte weidevogelgebieden, wordt bij alle nestbeschermingsvragen in de hele 
gemeente actie ondernomen. 
Van de Stichting Zonnebloemlinten heeft onze projectgroep een donatie van 1250,= euro ontvangen. Hiervoor hebben we rastermaterialen en twee 
wildcamera’s aangeschaft. Ook krijgen we dit jaar de beschikking over een nieuwe drone, die in meer weersomstandigheden inzetbaar is. 
De leden van de weidevogelgroep kijken verlangend uit naar de terugkeer van de weidevogels. Zouden we dan nu eindelijk eens een succesvol seizoen 
gaan beleven? 
 
Zwaluwen – coördinator Karin Bosch 
De boerenzwaluwen zijn met 8,11% afgenomen. Helaas zijn er afgelopen jaar weer boerenbedrijven gestopt. Als er geen vee meer is, dan houdt de 
boerenzwaluw het voor gezien. 

De huiszwaluwen zijn met 2,46% toegenomen. Bij bedrijven waar al nesten waren, zijn er een aantal bijgebouwd of voordat de huiszwaluwen weer terug 
waren, kunstnesten bijgeplaatst. De kunstnesten bieden goede bescherming voor de jongen. Op een aantal bedrijven waren de natuurlijke nesten 
vernield en de jongen gepredeerd. Hoogst waarschijnlijk zijn het steenuilen geweest. Normaal jagen ze op muizen. Door het hoge gras, wat door het 
natte weer niet gemaaid kon worden, waren de muizen waarschijnlijk moeilijk te bejagen. Ook vogels zijn opportunistisch, en dan is een zwaluwjong 
makkelijker te pakken waarschijnlijk. 

De resultaten van de tellingen per gebied zijn te downloaden via https://www.vogelwerkgroepberkelland.nl/veldwerk/zwaluwen/verslag-3.html 

 
Gemeente Berkelland 
Contactpersoon met gemeente is Henk Leever.  
 
Beleids- bestuurszaken 
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Het bestuur bestaat momenteel uit 4 personen. Het bestuur ziet graag een vijfde persoon aanschuiven, met name om het contact met de 
projectgroepen te onderhouden. 
Er is een aparte werkgroep opgericht voor het organiseren van het 12,5 jarig jubileum. Naast de bestuursleden zaten hierin Walter Wessels, Henk 
Lammers en Geert Heetebrij. Het jubileum is op 19 oktober gehouden bij ’t Stieltjen in Haarlo. 
De VALA stelt jaarlijks een bedrag ter beschikking voor materiaalkosten tbv het steenuilenwerk in de Achterhoek. Het bestuur en Henk Lammers als 
coördinator van de uilen heeft hierover contact gehad met Bert Kwakkel, regiocoördinator regio Achterhoek. 
In december heeft het bestuur het bericht ontvangen van NIOO-KNAW dat ringers een vrijwillige bijdrage moeten betalen van €60,50. Het bestuur heeft 
besloten deze bijdrage voor het komende jaar te vergoeden. 
 
Eigendommen/aanschaf materialen 
Op de website is vermeld welke eigendommen de Vogelwerkgroep in zijn bezit heeft (blijvende materialen).  
 
 
Overige activiteiten 
 

 Twee keer per jaar geeft de vogelwerkgroep een blad uit: 't Zwaalfje. Daarin zijn verslagen van de ondernomen activiteiten te lezen, maar ook 
andere verslagen op vogelgebied zijn welkom.  

 In het voorjaar is het blad Vogels in Berkelland uitgegeven. Hierin staan de tellingen en meer cijfermatige verslagen van de verschillende 
werkgroepen. 

 3 januari nieuwjaarsbijeenkomst 
Henk Lammers toonde filmpje van ijsvogel 

 6 februari ledenavond 
 13 maart jaarvergadering 
 26 maart ledenavond 

Lezing Ark van Noach 
 30 maart excursie Lankheet 
 9 april lezing boerenzwaluw door Bennie van den Brink 

Dit was een openbare lezing, 60 personen aanwezig. 
Doel was o.a. om nieuwe tellers voor het zwaluwenproject te werven. 

 20 april Voorjaarsexcursie weidevogels, omgeving Lemmer 
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 6 mei ledenavond 
Presentatie Geert over gierzwaluwen 

 12 mei Excursie Needse Achterveld 
Deze excursie vond plaats in de vogelweek. Men kon zich aanmelden via Vogelbescherming of via de Vogelwerkgroep. Excursie wordt erg 
gewaardeerd. 

 25 mei 17 uurs telling 
 13 juni excursie Zwillbrock 
 17 juni ledenavond 
 26 augustus ledenavond 
 5 oktober Eurobirdwatch 
 19 oktober: Viering jubileum, de Vogelwerkgroep Berkelland  bestond op 18 oktober 12,5 jaar (en de Vogelwerkgroepen elk 50 jaar) 

Dit jubileum is ’s middags gevierd. Vooraf een kop koffie/thee met cake en aansluitend een workshop. 
Men kon kiezen uit verschillende workshops: cryptische fietstocht, wandeltocht, kleine, fotografie en nestkast timmeren. 
Er werd afgesloten met een hapje en een drankje. 

 31 oktober excursie kraanvogels 
 19 november coördinatorenavond 
 26 november ledenavond 
 9 december lezing Albert Beintema 
 27 december excursie Randmeren 

 
 
Mail 
Alle leden worden via de mail op de hoogte gehouden van komende vergaderingen, ledenavonden, excursies en presentaties. 
Tevens worden algemene nieuwsbrieven van SOVON en Vogelbescherming doorgestuurd naar alle leden. 
 
PR 
Vogelwerkgroep Berkelland heeft een website: www.vogelwerkgroepberkelland.nl 
Ook heeft de vogelwerkgroep een eigen e-mail adres: info@vogelwerkgroepberkelland.nl Deze mail komt bij de secretaris binnen. 
De site wordt regelmatig bezocht. Ook kwamen er via e-mail verschillende vragen binnen.  
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Daarnaast  heeft de vogelwerkgroep een face-book pagina. Hierop worden regelmatig berichtjes geplaatst. Deze pagina wordt veel gelezen. Facebook 
staat open voor reacties zolang ze niet beledigend zijn, worden ze niet verwijderd. Als de mening van de vogelwerkgroep wordt gevraagd, dan worden 
deze verwijderd en wordt doorverwezen naar het bestuur. 

 
Sonja Grooters, 
secretaris 


